

African Rhino Specialist Group report

Rapport du Groupe Spécialiste des Rhinos d'Afrique

Martin Brooks, Chair/Président

59 Silverdale Crescent, Chase Valley, Pietermaritzburg 3201, South Africa
email: rhinopmb@telkomsa.net

Conservation measures

A new chapter has been opened in efforts to save the northern white rhino, *Ceratotherium simum cottoni*, from extinction with the announcement by the Democratic Republic of Congo that it will outsource the management of Garamba National Park for the next five years. The African Parks Foundation will take over the management of the park, which currently conserves the last 5 to 10 northern white rhinos remaining in the wild. Emphasis will be placed on monitoring and protecting the rhinos from poachers, including Sudanese gunmen on horseback, especially during the dry season early each year when the rhinos are particularly vulnerable. This new initiative, which followed the Congo government's decision earlier in 2005 not to allow the temporary translocation of a small founder population to Kenya for safe-keeping, is supported by AfRSG as it probably represents the best immediate option available to secure the survival of this critically endangered subspecies.

The West African black rhino, *Diceros bicornis longipes*, is similarly threatened with extinction as the few remaining individuals are scattered widely throughout northern Cameroon and currently are not adequately protected. In my last report I mentioned the need for a fresh initiative involving all parties to determine the viability of the remaining population, this being needed as a prerequisite to designing an appropriate survival strategy. To this end, the French IUCN committee convened a meeting in Paris in mid-October 2005 to discuss and agree on the way forward, but the recommendations had not been received by the end of October so could not be reported on here. The main thrust, however, has to be the clear identification, with scientific proof, of the existence of at least five apparently unrelated rhinos that could form the nucleus of a future population.

Mesures de conservation

On a ouvert un nouveau chapitre dans les efforts pour sauver de l'extinction le rhino blanc du Nord, *Ceratotherium simum cottoni*, lorsque la République Démocratique du Congo a annoncé qu'elle allait confier, pour les cinq prochaines années, la gestion du Parc National de la Garamba, qui abrite aujourd'hui les cinq à dix derniers rhinos restant à l'état sauvage, à la *African Parks Foundation*. On a mis l'accent sur la surveillance continue et sur la protection des rhinos contre les braconniers, y compris les tireurs soudanais à cheval, chaque année, surtout pendant la saison sèche, quand les rhinos sont particulièrement vulnérables. Cette nouvelle initiative, qui a suivi la décision du gouvernement congolais prise plus tôt en 2005 de ne pas autoriser la translocation temporaire d'une petite population fondatrice au Kenya pour sa sauvegarde, est soutenue par le GSRAf dans la mesure où elle représente probablement dans l'immédiat la meilleure option pour assurer la survie de cette sous-espèce en situation critique.

Le rhino noir ouest-africain *Diceros bicornis longipes* est lui aussi menacé d'extinction parce que les derniers individus sont éparpillés dans tout le nord du Cameroun et qu'ils ne sont pas correctement protégés pour le moment. Dans mon dernier rapport, je mentionnais la nécessité d'une nouvelle initiative impliquant toutes les parties pour déterminer la viabilité de la population restante, préalable indispensable à l'adoption d'une stratégie de sauvegarde appropriée. C'est pourquoi le Comité français de l'IUCN a organisé une réunion à Paris, mi-octobre 2005, pour discuter et se mettre d'accord pour le futur, mais fin octobre, nous n'avions pas encore reçu ses recommandations et nous ne pouvons donc pas encore vous les livrer. L'idée maîtresse était cependant qu'il fallait identifier clairement, avec des preuves scientifiques, l'existence d'au moins cinq rhinos non apparentés qui pourraient former le noyau reproducteur d'une future population.

Sadly the first phase of the Italian-funded Southern African Development Community Regional Programme for Rhino Conservation (SADC RPRC) has just come to an end. AfRSG was one of five consortium members that helped coordinate the programme since it started in September 1999. Reports and software produced by the programme are being packaged together onto a CD and those interested in obtaining a copy are asked to contact Giuseppe Daconto at daconto@cesvi.co.zw. It is hoped that in time a second, different phase of the SADC regional rhino programme, which builds upon initial successes, will be funded by the Italian government. Towards the end of the programme the SADC RPRC helped facilitate increased political support at the SADC range state level for translocating rhinos cross-boundary and especially for trying to increase the black rhino founder numbers for the reintroductions in Zambia and Botswana.

Funding campaign

While one significant rhino conservation initiative has recently come to an end, EAZA (European Association of Zoos and Aquaria) has just launched a year-long rhino conservation funding campaign at its annual conference in Bath, UK, on 7 September 2005. Nico van Strien (AsRSG Co-chair), Tom Foose (AsRSG Programme Officer) and Richard Emslie (AfRSG Scientific Officer) assisted the campaign by reviewing and commenting on the 53 proposals received by the campaign's core group, and Nico and Richard gave presentations at the launch of the rhino campaign at EAZA's annual conference. The campaign is targeted to raise 350,000 euros. Although the campaign is confident that zoos in other parts of the world, particularly in the USA, will run parallel fundraising, education and awareness campaigns, it was not possible for the campaign to support all the projects. Initially the core group with input from EAZA members has selected a group of 13 projects to benefit from the campaign, totalling a cost of 338,200 euros.

The seven selected African rhino projects will fund or co-fund 1) rhino monitoring equipment for Kenyan Wildlife Service rhino areas, 2) the Laikipia [Kenya] Wildlife Forum's Environmental Programme, 3) anti-poaching, monitoring and environmental education initiatives as part of the continued re-establishment of black rhinos in North Luangwa

La première phase du Programme Régional SADC pour la conservation des rhinos, financée par l'Italie, vient hélas de se terminer. Le GSRAf était un des cinq membres du consortium qui ont aidé à coordonner ce programme dès son lancement, en septembre 1999. Les rapports et les programmes informatiques produits par le Programme sont concentrés sur un CD et ceux qui seraient intéressés peuvent en obtenir une copie en demandant à Giuseppe Daconto à daconto@cesvi.co.zw. Nous espérons qu'à l'avenir, une seconde phase, différente, de ce programme basé sur des succès antérieurs sera financée par le gouvernement italien. Vers la fin du programme, le SADC RPRC (*Southern African Development Community Regional Programme for Rhino Conservation*) a aidé à faciliter un soutien politique accru au niveau des Etats de la SADC pour la translocation transfrontalière de rhinos et spécialement pour essayer d'augmenter le nombre de rhinos noirs fondateurs dans les réintroductions en Zambie et au Botswana.

Campagne de récolte de fonds

Alors qu'une initiative significative de conservation des rhinos vient de toucher à sa fin, l'AEZA (Association Européenne des Zoos et des Aquariums) vient de lancer une campagne de financement d'un an de la conservation des rhinos lors de sa conférence annuelle à Bath, le 7 septembre 2005. Nico van Strien (Co-président du GSRAf), Tom Foose (Responsable de programme du GSRAf) et Richard Emslie (Responsable scientifique du GSRAf) ont aidé à cette campagne en révisant et en commentant les 53 propositions reçues par le groupe chargé de la campagne, et Nico et Richard ont fait une présentation lors du lancement de la campagne rhino à la Conférence annuelle de l'AEZA. La campagne souhaite récolter 350.000 euros et bien qu'elle soit sûre que des zoos d'autres parties du monde, et particulièrement aux USA, mèneront parallèlement des campagnes de récolte de fonds, d'éducation et de sensibilisation, il ne lui était pas possible de soutenir tous les projets. Le groupe de base a sélectionné pour commencer, avec l'input de membres de l'AEZA, un groupe de 13 projets qui bénéficieront de la campagne, pour un total de 338.000 euros.

Les sept projets choisis en Afrique financeront, ou co-financeront 1) un équipement de surveillance continue des rhinos pour les zones concernées du *Kenya Wildlife Service*, 2) le Programme environnemental du *Laikipia Wildlife Forum* (Kenya), 3) des initiatives de surveillance antibraconnage continue et d'éducation à

National Parks in Zambia, 4) a lifting crane for a Zimbabwean rhino capture truck, 5) rhino translocation equipment for Namibia, 6) security equipment for Hluhluwe Game Reserve in South Africa, and 7) a small amount of funding to complete the final experimental phase of the AfRSG rhino horn fingerprinting project. In the event that the zoo community raises more than the target 350,000 euros, the additional funds will be used to support eight field-based African rhino conservation projects that are on a waiting list. Anyone interested in further details should see the Rhino Notes in this issue or contact the EAZA Rhino Campaign manager, Renaud Fulconis, at renaud@savetherhino.org.

Other events

In another positive initiative, the second new black rhino population has recently been set up as part of the joint WWF/Ezemvelo-KZN-Wildlife's Black Rhino Range Expansion project (see Rhino Notes in this issue for further details). Release of the 23 founders into Zululand Rhino Reserve went well (see Rhino Notes). The first birth has also been reported from the first range expansion project population established last year.

Since the start of 2005, AfRSG has experienced a funding shortfall; and it is therefore especially grateful to the International Rhino Foundation for its recent decision to partially fund the work of the AfRSG Secretariat over the coming year. This new IRF funding provides significant matching funds, which should facilitate raising from other donors the balance of operational funds AfRSG needs. While it is hoped to hold the next AfRSG meeting in mid-2006; at this stage no funding has been secured to enable this meeting to take place.

Loss of a member

It is with deep sadness that I report that past AfRSG member Steve Gartlan passed away in September this year. Steve was a member of AfRSG for much of the 1990s and made useful contributions to the efforts to conserve the last remaining western black rhinos in northern Cameroon, as well as actively participating in a number of workshops to develop rhino conservation strategies at our biennial AfRSG meetings.

l'environnement dans le cadre de la poursuite du rétablissement des rhinos noirs dans le Parc National de Luangwa nord, en Zambie, 4) de l'équipement pour la translocation des rhinos en Namibie, 6) du matériel de sécurité pour la Réserve de Faune du Hluhluwe, en Afrique du Sud et 7) un petit financement pour compléter la phase expérimentale finale du projet GSRAf d'empreinte génétique des cornes de rhinos. Au cas où la communauté des zoos récolterait une somme supérieure aux 350.000 euros prévus, les fonds supplémentaires soutiendraient huit projets de conservation sur le terrain de rhinos africains qui sont sur la liste d'attente. Celui qui voudrait plus de détails peut consulter les *Rhino Notes* dans ce numéro ou contacter le gestionnaire de la Campagne Rhino de l'AEZA, Renaud Fulconis, sur renaud@savetherhino.org.

Autres événements

Autre initiative positive, la deuxième population nouvelle de rhinos noirs fait désormais partie du projet conjoint WWF/Ezemvelo-KZN-Wildlife's *Black Rhino Range Expansion* (voir les Notes Rhinos pour plus de détails). Le lâcher des 23 fondateurs dans la Réserve des Rhinos au Zululand s'est bien passé (voir Rhino Notes). On a aussi relevé la première naissance dans la population du premier projet d'expansion établie l'année dernière.

Depuis le début de 2005, le GSRAf connaît un manque de fonds ; il est dès lors très reconnaissant envers l'*International Rhino Foundation* qui a décidé récemment de financer partiellement le travail du Secrétariat du GSRAf l'année prochaine. Ce nouveau financement de l'IRF est une subvention significative qui devrait faciliter la récolte, auprès des autres donateurs, du reste des fonds nécessaires pour les opérations courantes du GSRAf. Nous espérons tenir la prochaine réunion du Groupe vers la mi-2005 mais nous ne disposons pas encore des fonds qui le permettraient.

Disparition d'un membre

C'est avec beaucoup de tristesse que je dois vous faire part du décès, en septembre dernier, d'un de nos anciens membres, Steve Gartlan. Steve fut un membre du GSRAf pendant les années 90 et il fit de très utiles contributions aux efforts de conservation des derniers rhinos noirs de l'Ouest, dans le nord du Cameroun. Il a aussi participé activement à de nombreux ateliers pour développer des stratégies de conservation des rhinos lors des réunions semestrielles du GSRAf.